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El conseller general de Soci-
aldemocràcia i Progrés (SDP), 
Víctor Naudi, i Felip Gallardo, 
membre del consell nacional de 
la formació, van carregar ahir 
contra l’executiu demòcrata pel 
que consideren “un fracàs” de 
l’obertura econòmica a la vega-
da que van retreure al Govern 
el “poc suport” que dóna als 
emprenedors del país.

Així, Gallardo es va mostrar 
“indignat” pel “ball de xifres” 
i la “poca rigorositat” cada ve-
gada que des de la secretaria 
d’Estat per a la Diversificació 
Econòmica es valora el procés 
d’obertura i va recordar, a tall 
d’exemple, que “l’Starbucks i 
el McAuto són franquícies i no 
pas inversió estrangera”.

En aquesta línia, Naudi, que 
va recordar que grans projectes 
anunciats –“com el del túnel 
del vent, centres mèdics pun-
ters o la clínica de fertilitat 
Marquès”– no s’han materialit-
zat, va qualificar de “poca cosa” 
els 41 milions d’euros que hau-
ria comportat l’obertura eco-
nòmica de gener a setembre del 
2015, i els va contraposar a les 
1.700 persones i empreses que 
s’han interessat per invertir al 
país. “Això demostra que aquí 
hi ha alguna cosa que no va bé”, 
va assegurar Naudi, que va des-
tacar que “o els 1.700 no són 
tals o això és un fracàs”.

Quant a la situació dels em-
prenedors, Gallardo, que va fer 
referència a un rànquing de 
països que faciliten l’emprene-
doria elaborat als Estats Units 
(GEDI), on hi ha 130 estats 
però no hi figura Andorra, va 
incidir en la necessitat de fa-

cilitar els tràmits d’obertura i 
també de tancament d’una em-
presa. “Necessitem tràmits per 
obrir empreses en una hora, no 
en 24”, va assegurar Gallardo, 
que va apostar per convertir 
una de les febleses, a priori, del 
país com és la seva petitesa en 
una fortalesa i convertir An-
dorra en la jurisdicció del món 
on més ràpid es pugui obrir 
una empresa.

En aquesta línia, el polític 
d’SDP, que va assegurar que 

avui en dia un emprenedor ne-
cessita pel cap baix 25.000 eu-
ros a l’any sense haver facturat 
res, va insistir que l’executiu ha 
d’estar “al costat dels emprene-
dors però de veritat” i va desta-
car que cal crear les condicions 
necessàries. 

“Els emprenedors volem fer 
diners i després pagar els im-
postos d’aquests”, va assegu-
rar Gallardo, que va reclamar 
exempcions impositives per a 
autònoms i emprenedors fins 
que les empreses funcionin i 
guanyin diners. En aquest sen-
tit, l’integrant d’SDP, que no es 
va mostrar partidari però de 
cap llei d’emprenedoria “per-
què ja en tenim moltes, de lleis, 
i el que cal és treballar”, va criti-
car l’impacte negatiu que tenen 
els dos punts d’increment de 
cotització a la Caixa Andorrana 
de Seguretat Social (CASS) per 
als autònoms.

SDP retreu al Govern demòcrata 
el “poc suport” als emprenedors
Naudi lamenta “els magres resultats” de l’obertura, que considera un “fracàs”

Partits

El conseller general d’SDP, Víctor Naudi, en una compareixença anterior.

jonathan gil

M.S.
andorra la vella

La presidenta de l’Associació 
Andorrana de Biotecnologia 
(Andbio), Vanesa Arroyo, va 
comentar ahir, durant la in-
auguració dels desens Debats 
de recerca, que el sector con-
fia que la nova legislació so-
bre biomedicina pugui estar 
enllestida durant els pròxims 
sis mesos. D’aquesta manera, 
Arroyo va indicar que aquest 
mateix dilluns el sector ja ha-
via mantingut una reunió de 
presentació amb el ministre de 
Salut, Carles Álvarez Marfany, 
i en aquest sentit va recalcar 
que l’intercanvi rebut havia es-
tat molt positiu ja que, tal com 
va indicar, “hi ha la voluntat 
d’agilitzar al màxim possible 
la redacció d’una proposta de 
llei”. Amb tot, Arroyo va pre-
cisar que tot i que ja fa temps 
que el sector manifesta la ne-
cessitat de disposar d’una le-
gislació concreta, “entenem 
que és complex i requereix una 
reflexió i, per tant, si ho tenim 
aquest any millor, però si fos 
el primer trimestre de l’any vi-
nent doncs també estaria bé”. 

En relació a l’estat actual del 
sector, Arroyo, que va pronun-
ciar la xerrada La biotecnologia 
a Andorra: un sector emergent, 
va comentar que ara mateix el 
país no disposa d’unes regles 
clares del joc en matèria de bi-
omedicina i això comporta que 
fer recerca aplicada en l’àrea 
de la biotecnologia “ara ma-
teix no sigui possible i atraure 
empresaris del sector també 
és molt complicat”. Tot i això, 
Arroyo va assegurar que “en 
el moment en què hi hagi una 
normativa adequada no ens 
restaran moltes accions a fer 
per equiparar-nos amb la resta 
de països”. Per la seva banda, 
l’investigador andorrà i direc-
tor del Laboratori de Processa-
ment Cel·lular de Sevibe Cells, 
i un dels ponents en els desens 
Debats de recerca, Josep M. 
Pujal, va explicar que Andorra 
presenta punts forts en l’àmbit 
de la investigació, ja que “que-
da molt terreny per explorar”, 
però també té punts febles com 
ara el nivell d’inversió o consci-
enciació. El ministre d’Educació 
i Ensenyament Superior, Èric 
Jover, va obrir el congrés.

Andbio confia que la llei 
de biomedicina estigui 
enllestida en sis mesos
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